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12,5 Taarten

Onze participatieconsulenten laten zichzelf zien in buurten en wijken en zijn heel gemakkelijk aanspreekbaar voor van 
alles en nog wat. Dat doen zij sinds 2018 en dat wordt gewaardeerd. Begin dit jaar heeft het team participatie een 
tweedehands camper op de kop getikt. Dat wordt de participatie - ‘koffiekar’, ‘broodjesbus’ of ‘kom-doe-mee-camper’. 
Verzin het maar. De bus komt ook bij u in de kern! Ontmoeten, verbinden en samen wijken schoon, gezellig en leefbaar 
houden. Dat is ons ding. Wie weet, staat de bus straks bij u in de straat. Kom vooral gezellig even langs!

Leystromen 
gaat naar de mensen toe!
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De toekomst 
tegemoet!
Daniëlle van Ierland heet ons van harte welkom in de Militaire 
wijk in Rijen. “Ik woon hier nu 2 jaar en voel me op mijn gemak,’ 
zegt Daniëlle. ‘Je maakt hier gemakkelijk contact. Een beetje 
zorgen voor elkaar. Ik ben daar wel van. Dus ben ik meteen een 
‘straat-app’ begonnen.’ ‘Hoe heb je dat aangepakt in een buurt 
waar je nog maar net woonde?’, vraagt Marie-Thérèse Dubbel-
dam. Marie-Thérèse is directeur-bestuurder bij Leystromen en 
zij gaat regelmatig langs bij bewoners. Vandaag gaat zij graag 
in gesprek met Daniëlle. ‘Ik belde overal aan,’ lacht Daniëlle, 
‘en vroeg wie er in de app wilde. Veel mensen doen mee en 
het werkt: pakketje aangenomen, zegeltjes van de Jumbo over, 
kinderen die willen afspreken, stekjes ruilen, alles komt voorbij 
in die app. Praktische dingen die bijdragen aan een gevoel van 
samen.’ ‘Dat herken ik’, zegt Marie-Thérèse. ‘In mijn buurt gaat 
het ook zo. Kleine dingen die maken dat je prettig woont.’ 

Boompjes geplant
De buurt van Daniëlle kent volop groen. ‘Vanwege de klimaat-
verandering moeten we sowieso zuinig zijn op ons groen,’ 
aldus Marie-Thérèse. ‘We vragen onze huurders om tuinen te 
‘vergroenen’; bomen en planten geven schaduw en verkoeling. 
Dat helpt bij hittestress.’  ‘Dat is waar,’ zegt Daniëlle. ‘Maar als 
je weinig geld hebt, is de tuin best een ding. Bij mijn verhuizing 
had ik al mijn geld nodig voor binnen. Voor nu heb ik het redelijk 
opgelost; ik heb her en der boompjes geplant en de rest voorlo-
pig afgedekt met worteldoek.’ ‘Snap ik’, zegt Marie-Thérèse. ‘Je 
kunt niet alles in 1 keer. Plant je gewoon elk jaar iets bij!’ ‘Klopt’, 
aldus Daniëlle. ‘Ik heb een schattig appelboompje geplant en 
een perzikenboompje met de allermooiste bloesem. Er staat 
ook een kiwi bij de voordeur. Allemaal geplant voor de toe-
komst!’

Samen de buurt maken
De Militaire wijk kent actieve bewoners en het wijkhuis draait 
volop. ‘Ik doe graag mee’, aldus Daniëlle. ‘De koffieuurtjes, zo’n 
3 keer per week, zijn populair. ‘Er zijn best veel alleenstaan-
de moeders in de wijk en via zo’n uurtje heb je gezelligheid 
en steun aan elkaar. 2 jaar geleden bedacht ik Halloween als 
wijkactiviteit en dat werd een succes. We gingen verkleed over 
straat en onze Halloween werd bekend in heel Rijen.’ ‘Fantas-
tisch’, vindt Marie-Thérèse, ‘wij doen de stenen en bewoners 
maken samen de buurt, soms met steun van onze participatie-
consulenten. In de Militaire wijk is een nieuwe ontmoetings-
ruimte gepland, ter vervanging van het oude wijkhuis.’ 

 ‘Hopelijk is die ruimte groot genoeg,’ lacht Daniëlle, 
‘we hangen nu al met de benen buiten.’ ‘Goed om te 
horen,’ zegt Marie-Thérèse. ‘Blijkbaar zijn er veel bewo-
ners betrokken!’ 

Op de toekomst voorbereid
Daniëlle heeft veel geklust in en om haar huis. ‘Fijn 
dat je kunt wonen naar je zin’, zegt Marie-Thérèse. ‘In 
deze tijd van enorme woningnood gunnen we dat al 
onze woningzoekenden. We proberen te versnellen. 
Inmiddels experimenteren we met 2 sporen: Wonen 
met wensen, voor mensen die inschrijftijd sparen voor 
de woning die helemaal voldoet aan hun wensen, en 
Wie sneller wonen wil, voor mensen die via loting snel 
willen wonen. Zij kunnen niet kiezen waar de woning 
staat enzovoort, maar gaan voor een dak boven hun 
hoofd.’ Daniëlle denkt voorlopig echt niet aan verhui-
zen. ‘Het zou zo maar kunnen dat ik over 12,5 jaar nog 
steeds woon op deze fijne plek. Ik heb mezelf wél weer 
ingeschreven als woningzoekende. Op de toekomst 
voorbereid! Je weet immers maar nooit!’ 

Daniëlle Van Ierland
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Al 12,5 jaar leest u in ons bewonersblad over goed en betaal-
baar wonen, in buurten waar mensen elkaar kennen en zo nodig een handje 
helpen. In deze jubileumuitgave gaan we terug naar bewoners die al eerder 
in ons blad stonden. We zoeken actieve bewoners op die hart hebben voor 
hun buurt of wooncomplex. En we kijken vooruit: hoe wonen we in de  
toekomst? We blijven werken aan onze droom: een passend en betaalbaar  
(t)huis voor iedereen.

Marie-Thérèse D
ubbeldam

Waar is de tijd 
                              gebleven... Waar gaan we naartoe?
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Doorstromers
37 jaar lang woonden Jo en Riet in een grote eengezinswoning 
aan de Pater Pirestraat. ‘Eind 2016 vroeg Leystromen ons of we 
wilden doorstromen’, zegt Jo. ‘We hakten de knoop door en 
verhuisden naar dit appartement. We maakten plaats voor een 
gezin en dat vonden we oké. In het appartement is het puzzelen 
met de beschikbare ruimte. In het begin kwam ons gezin nog 
samen op de koffie. Nu, met 4 kinderen, 8 kleinkinderen en (bijna) 
10 achterkleinkinderen, lukt dat niet meer! Maar wij zijn geen 
tobbers. Het is wat het is. Prima.’ 

Jong van geest
Gelukkig heeft wonen aan de Nieuwstraat ook voordelen. ‘Even 
samen te voet het dorp in’, zegt Riet, ‘voor boodschappen of een 
terrasje.’ En in het complex is het echtpaar actief. Jo doet mee 
aan de koffieochtenden en Riet gaat regelmatig kaarten in het 
gezamenlijke atrium. ‘Waar het kan, maken we een feestje van de 
dag,’ zegt Riet. ‘Lichamelijk mankeert er van alles, maar we zijn 
nog steeds jong van geest. Van een tocht van 50 km op de 

elektrische fiets tot een indrukwekkende groepsreis naar 
Lourdes. We doen het allemaal. Je vindt ons niet snel 
achter de geraniums. Ik kan sowieso niet stilzitten en Jo is 
ook graag onder de mensen.’

Rijk
Of Riet en Jo nog een keer gaan verhuizen? ‘Zeg nooit 
nooit’, aldus Riet, ‘maar we hebben geen plannen. Toen 
we hier pas woonden, keek ik wel naar andere apparte-
menten. Maar ik was totaal vergeten dat je na een verhui-
zing opnieuw moet inschrijven. Dus toen hield het snel 
op. Inmiddels hebben we dit appartement helemaal naar 
onze zin gemaakt, onder meer met een andere keuken.’ 
‘We zijn zuinig op onze woning’, zegt Jo, ‘altijd geweest. 
Samen hopen we hier op een fijne oude dag, met alle 
kinderen en kleinkinderen vlak in de buurt. Dat is niet 
iedereen gegeven. We voelen ons rijk en daar genieten 
we volop van.’ 

Jo en Riet Brok in Goirle

Jo en Riet verhuisden bijna 9 jaar geleden van een gezinswoning naar een appartement aan de 
Nieuwstraat in Goirle. Zij vertelden erover in het bewonersblad van maart 2018. Inmiddels is het 
echtpaar helemaal thuis in hun appartement. ‘Het had iets groter mogen zijn, maar verder wo-
nen we hier fijn.’ 

Hoe is het nu met?Boschkens 
West fase 4 

We bouwden in dit grote plan een woonblok met iets 
smallere woningen. Daarmee ontstond er ruimte bij 2 
hoekwoningen. Deze woningen kregen een aanbouw 
op de begane grond (slaapkamer en badkamer). Ze 
werden daarmee heel geschikt als mantelzorgwoning 
of woning voor grotere gezinnen. 

Goirle
Kern

76

12,5 JAAR BOUWEN:

OPGELEVERD IN 2017 
30 WONINGEN SOCIALE HUUR



Lanen van 
Baerle

In Baarle-Nassau bouwden we 7 ruime woningen in 
de groene nieuwbouwwijk Lanen van Baerle. De wijk 
bestaat vooral uit koopwoningen. Met de woningen 
sociale huur maken we betaalbare woonruimte voor 
starters mogelijk. 

Baarle-Nassau
Kern

2025
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‘Onze bewonerscommissie van appartementencomplex 
Bergvenne in Goirle bestaat sinds vorige zomer officieel,’ 
aldus May van Boxtel. ‘We heten Stichting TAB en buiten 
ons als bestuursleden zijn er maar liefst 16 vrijwilligers 
aan het werk. Om de 3 maanden zitten wij met z’n drieën 
bij elkaar en 1 keer per jaar met alle vrijwilligers. We heb-
ben best een goed systeem zo en iedereen heeft z’n eigen 
verantwoordelijkheid. 

De A van TAB staat voor actief. Want dat zijn we! We organise-
ren al onze activiteiten in het atrium. Daar is plaats voor zo’n 100 
mensen. Op maandagmiddag spelen we bingo, daar komen veel 
mensen op af. Op dinsdagmorgen drinken we samen koffie en 
’s avonds staan de sjoelbakken klaar. Op woensdagmiddag zijn 
er spelletjes en knutselspullen waar mensen mee aan de slag 
kunnen. Op donderdagochtend is er weer koffie en eens in de 3 
maanden organiseren we avonden met livemuziek. Laatst kwam 
Jo Hoogendoorn, de troubadour van Goirle. Dit was een leuke 
avond met een opkomst van ongeveer 60 mensen. 

Het atrium begint eigenlijk een beetje te klein te worden, zéker 
omdat er ook mensen van buiten Bergvenne welkom zijn. Zij kun-
nen gewoon aanschuiven als ze zin hebben. Dat gebeurt geluk-
kig steeds vaker. We willen het de mensen gezellig maken, niet 
alleen de bewoners hier, maar iedereen. 

Op onze wensenlijst staan nog het organiseren van een paasont-
bijt of -brunch en hopelijk een kerstdiner. Ook hebben we ideeën 

‘Ons atrium 
begint zelfs te klein 
te worden!’

ACTIEVE BEWONERS GOIRLE

voor een modeshow, 
barbecue en nieuw-
jaarsreceptie. 
Al onze activiteiten organiseren 
we van het budget dat we van Leystro-
men krijgen, maar ook van de opbrengst van consump-
ties. Als bewoners iets te vieren hebben, bijvoorbeeld 
een jubileum, dan leggen we ze extra in de watten.  

Laatst hebben we een enquête in de brievenbussen 
gedaan, want we vinden dat iedereen inspraak mag 
hebben op wat we organiseren. Wel zitten we op de 
goede weg, want het loopt eigenlijk best op rolletjes 
hier. De glimlach en het plezier van mensen is voor ons 
het grootste cadeau.’

Ons werk bij ...
... Leystromen gaat over mensen. Dat breng ik ook bij collega’s onder de aandacht. Of het nu gaat over 
beleid of de planning van onderhoud; wat wij doen, heeft impact op het dagelijks leven van onze huur-

ders. We komen in hun thuis. Ik wil ook altijd precies weten hoe beleid of regels van Leystromen in elkaar 
zitten. Zodat ik dingen goed kan uitleggen aan bewoners. 

Caroline Buijs, participatieconsulent en 24 jaar werkzaam

‘ ‘
Ad van Rooij, May van Boxtel 
en Tonny van Velze

‘De glimlach en 
het plezier van 

mensen zijn voor 
ons het grootste 

cadeau.’
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OPGELEVERD IN 2024
7 WONINGEN SOCIALE HUUR

12,5 JAAR BOUWEN:



In Baarle-Nassau, tussen de Generaal Maczeklaan en de 
Sint Janstraat, staat woongebouw De Croon I van Leystro-
men. Hier stond ook woonzorgcomplex Sint Janshove van 
zorgorganisatie Thebe. Thebe en Leystromen hebben in het 
verleden een ruil gedaan van de grond. Hierdoor kon Thebe 
het nieuwe Janshove bouwen. Vorig jaar heeft Leystromen 
de grond van Thebe gekregen zodat gestart kon worden 
met de bouw van De Croon II: 24 sociale huurappartemen-
ten voor ouderen. Op 14 april van dit jaar bereikte De Croon 
II het hoogste punt. Dat vierden we!  

De Gasterij
Achter op het terrein bouwt Thebe het nieuwe Sint Jansho-
ve. Bewoners van De Croon I konden altijd binnendoor naar 
De Gasterij in het oude Janshove. De Gasterij is een ver-
trouwde ontmoetingsplek voor bewoners van Sint Jansho-
ve en ook voor buurtbewoners in het dorp. Thebe, de 
gemeente Baarle-Nassau en Leystromen zorgden samen 
voor behoud van De Gasterij in het nieuwe Sint Janshove. 
Maar met de nieuwbouw van Sint Janshove op een andere 
plek op het terrein viel de doorgang binnendoor weg. 

Tips van bewoners 
 De bewoners van De Croon I en een zorgmedewerkster 
kwamen in actie. Zij wilden een doorgang van De Croon I 
via het binnenterrein naar De Gasterij behouden. Er werd 
contact gezocht met Leystromen, handtekeningen van 
bewoners werden opgehaald en van het één kwam het 
ander. In gesprek met Leystromen bekeek een klein groepje 
bewoners van De Croon I de bouwtekeningen: hoe was een 
nieuwe doorgang te maken? Mede dankzij de tips van deze 
bewoners is er een goed plan gekomen om de gebouwen 
weer beter te verbinden met elkaar. 

‘Ontmoetingsplek 
blijft bereikbaar’

IN 2018 ...
...  zijn we begonnen met onze klusvideo’s. Dat kwam echt voort uit vragen 

over ‘deurtjes afstellen, wandje behangen, kraanleertje vervangen, muur schilderen’ enzovoort. 
 Ik was helemaal niet van plan om zelf in die video’s te verschijnen, maar toch werd ik de klusman.  

Ik heb er geen spijt van. In mijn woonplaats Hilvarenbeek krijg ik met enige regelmaat reacties en dat is leuk. 

René Michels, medewerker bedrijfsbureau en 28 jaar werkzaam

‘ ‘
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is het nu met?

Zelfstandig
Malu weet waar zij over praat. Als je in een rolstoel zit, kom 
je allerlei obstakels tegen in het dagelijks leven. ‘Een paar 
jaar geleden kregen we in het complex allemaal een eigen 
kliko die wekelijks aan de straat gezet moet. Voorheen ston-
den er enkele grote afvalcontainers voor iedereen. Tja, een 
kliko verplaatsen vanuit een rolstoel is tamelijk kansloos. 
Gelukkig heb ik een lieve buurvrouw die de container voor 
mij naar de straat brengt! Daar ben ik blij mee. Mijn zelfstan-
digheid is me veel waard.’

‘Ik woon nu 7 jaar in dit appartement. En ik ben nog elke dag blij met mijn eigen plekje’, zegt 
Malu. ‘Alles is voldoende aangepast aan mijn rolstoel. Dat is hartstikke belangrijk. 
Mensen met een beperking doen gewoon mee in de maatschappij!’

Hoe

Malu Bekers in Baarle-Nassau

Strijdbaar 
Zelfstandig wonen en leven, gaat Malu goed af. Zij moet 
er soms wel voor strijden. ‘Als de lift het niet doet in het 
complex, kan ik het gebouw niet uit. Als de automatische 
deuropener kapot is, kom ik niet bij de lift. Dat moet ik 
vaak blijven uitleggen. Er is zeker begrip, maar mensen 
snappen pas echt wat dingen voor mij betekenen als ik 
het (weer) vertel. Dat is een gegeven … en soms word ik er 
moe van.’

Landelijk platform
Gelukkig haalt Malu veel energie uit haar landelijk net-
werk van jonge mensen met een beperking. ‘Ik doe mee in 
de Coalitie voor Inclusie’, zegt Malu. ‘Vanuit dit landelijk 
platform praten we mee over beleid en meedoen voor 
iedereen in onze samenleving. Pasgeleden waren we 
met onze groep nog in Den Haag voor een gesprek met 
staatssecretaris Vicky Maeijer (Langdurige en Maatschap-
pelijke Zorg). Ik ben nog volop aan het leren hoe ik mijn 
ervaringsdeskundigheid kan inzetten. Maar ik weet al wel 
wat mijn thema’s zijn: toegankelijkheid in en om de wo-
ning en vervoer.’

Meedenken met Leystromen
Malu: ‘Wie weet, kan Leystromen af en toe ook een inclu-
sie-gesprek organiseren. Ik ben vast niet de enige huurder 
in een rolstoel. En ik vind het leuk en belangrijk om uit te 
wisselen over wonen voor mensen met een beperking. 
Ik hoorde via de Coalitie over een plan in Lelystad waar 
50-plussers en jonge mensen met een beperking samen 
in een appartementencomplex gaan wonen. Zo’n mix lijkt 
me aantrekkelijk. Dan kun je elkaar helpen. Wie weet, is 
zoiets in de toekomst hier ook mogelijk.’ 

In het voorjaar van 2018 kwam Malu wonen in een 
appartement aan de Schoolstraat in Baarle-Nassau. 
‘Gelukkig met een lift in het complex, brede deuren  
in het appartement en ruimte voor een douchestoel in  
de badkamer. De keuken is aangepast toen ik er kwam 
wonen. Dat was een samenwerking van de gemeente 
Baarle-Nassau (WMO) en Leystromen.’ 10

Een van meedenkers voor een nieuwe 
doorgang was meneer Van Riel. Hij werkte vroeger 
als architect en vanuit zijn vakkennis kon hij goede tips 
geven. We interviewden hem voor dit artikel. Kort daarna 
kwam het bericht dat meneer Van Riel overleden was. 
Wij danken hem voor zijn betrokkenheid en zijn inzet voor 
alle bewoners van De Croon. 

Blij met De Croon II 
Het nieuwe woongebouw De Croon II bestaat uit 3 woon-
lagen en na een lange periode van plannen maken, worden 
de contouren van het gebouw nu echt zichtbaar. Daar zijn 
we blij mee. Al in 2019 wilden we samen met Thebe begin-
nen met de bouw. Dat heeft allemaal langer geduurd, maar 
de aanhouder wint. De Croon II is een mooi project voor 
senioren, op een centrale plek in het dorp Baarle-Nassau.

Bewoners van De Croon |genoten van een frietje bij de 
viering van het hoogste punt.

ACTIEVE BEWONERS BAARLE-NASSAU
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Hoe is het nu met?

Energiezuining wonen 
‘Nou, best wel’, zegt Jessica. ‘Onze energierekening is onge-
veer 25,- per maand en dat is een heel groot pluspunt! Toen 
we net verhuisd waren naar deze woning, barstte de ener-
giecrisis los met hoge gasprijzen. Mazzel voor ons; we kwa-
men uit een oude woning. Daar had ik me waarschijnlijk 
blauw betaald aan gas. Wat ook fijn was: ik kreeg de woning 
toegewezen toen dit woonblok nog in aanbouw was. Kleine 
aanpassingen konden nog en met 2 (toen) pubers, waren 
een 2e toilet boven en een extra slaapruimte op zolder wel 
fijn. Daar hebben we nu elke dag plezier van.’

Bijzondere snuffelstage
Inmiddels 7 jaar verder zijn zoon en dochter jongvolwassen. 
‘Ze wonen allebei nog thuis’, zegt Jessica, ‘en dat gaat. Het 
huis is niet heel groot en gelukkig kan er in de tuin net een 
tafeltennistafel staan. Superbelangrijk voor Quinlan. Hij is 
fanatiek tafeltennisser. Zijn team maakt dit jaar zelfs kans op 
een podiumplaats bij de nationale kampioenschappen.’

Dochter Kayleigh studeert bouwkunde. ‘Wie weet, ga ik me 
in de toekomst ook inzetten voor de sociale woningbouw’, 
lacht Kayleigh. ‘Mede dankzij Leystromen ben ik in deze 
studie terechtgekomen. Toen we net in dit huis woonden, 
vertelde ik aan Maaike, een van jullie (toenmalige) project-
ontwikkelaars wat ik wilde gaan studeren. Zij gaf me de 
kans om 1 week lang mee te lopen bij bouwprojecten van 
Leystromen. Dat was een mooie snuffelstage!’

Ondeugende katjes
Bijzonder om nog te vermelden: sinds ze in dit huis wonen, 
is de familie Buijs opvanggezin voor (jonge) zwerfkatjes. 
‘Weloverwogen gedaan,’ aldus Jessica. ‘Niet wetende dat 
we dan regelmatig een ondeugend clubje jonge katten in 
huis hebben. Supergrappig en soms behoorlijk intensief. De 
katjes raken bij ons goed gewend aan mensen en dat geeft 
ze kans op een fijn adoptiegezin waar ze echt mogen blij-
ven. Dat is toch fijn?’

De familie Buijs in Rijen

Op 17 februari 2018 kregen Jessica Buijs, zoon Quinlan en dochter Kayleigh de sleutel van een 
energiezuinige nieuwbouwwoning; ook wel nul-op-de-meter woning genoemd. Dat wil zeggen dat 
de woning onder meer via de zonnepanelen en warmte-terugwin-installatie genoeg energie op-
wekt voor het dagelijks leven in huis. Werkt dit ook echt zo? 
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Wijkvernieuwing 
de Militaire wijk
In Rijen vernieuwen we de Militaire wijk, samen met 
bewoners, sociale partners en de gemeente. De wijk 
kende verouderde woningen, achterstallig onderhoud 
en veel verloop. Leystromen begon een ingrijpende 
gebiedsontwikkeling met respect voor de eigenheid 
van de wijk en de bewoners. Inmiddels zijn er 47 wo-
ningen gesloopt, 97 woningen gerenoveerd, 17 wonin-
gen in verkoop gegaan en 28 nieuwbouwwoningen 
opgeleverd. Nog een keer 28 nieuwbouwwoningen zijn 
in aanbouw. De Militaire wijk is weer voor vele jaren 
een aantrekkelijke woonplek in het groen.

Gilze en Rijen
Kern

OPGELEVERD IN 2023 EN 2024
RENOVATIE 97 WONINGEN  
SOCIALE HUUR
NIEUWBOUW 28 WONINGEN  
SOCIALE HUUR

12,5 JAAR BOUWEN:
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‘Op de plek waar vroeger de mavo stond, staan 23 woningen aan 
het Gerdinahof in Gilze. Daar woon ik nu zo’n 12 jaar naar m’n zin,’ 
vertelt Corrie Hendrickx. ‘In de eerste jaren vond ik het wel een 
beetje saai. Wij buren zagen elkaar onderling eigenlijk nooit. Dat 
vond ik jammer.

Na 2 jaar heb ik gevraagd of anderen het ook leuk zouden vinden 
om af en toe samen iets te doen. Daar is de Buurtbabbelmiddag 
uit ontstaan die we in mei organiseren. We drinken dan samen 
koffie in mijn woning en kletsen bij. Ik doe dit alweer een paar jaar 
samen met Corry en Wim Maas. Zij regelen de catering en doen 
de boodschappen.  

In ons hofje is een jeu de boulesbaan, verlichting, er staan bank-
jes en planten. Een paar jaar geleden heb ik aan Leystromen ge-
vraagd of dit opgeknapt kon worden, want het zag er vrij onver-
zorgd uit. Toen is het balletje gaan rollen. 

Ik heb een jeu de boules-competitie opgericht. We gebruiken de 
baan van april tot en met september, elke zaterdagochtend. Er 
doen ongeveer 12 buren mee, maar iedereen is welkom om langs 
te komen. We kijken nu ook of er mensen van buiten het hofje 
mee kunnen doen. In september sluiten we de competitie met 
een etentje af. En omdat ons hofje dit jaar 30 jaar bestaat, orga-
niseren we nog een extra feest.  

4 tot 5 keer per jaar knappen we met de buren die dat willen ons 
hofje op. Onkruid eruit, bankjes schoonmaken, dat soort dingen. 

‘We vinden 
het belangrijk om af en 
toe bij elkaar te komen’

Corrie HendrickxGilze

“We vinden het 
belangrijk dat 

buren elkaar zo af 
en toe zien”

Ook dan is er koffie met 
wat lekkers. Zo maken we het 
met z’n allen gezellig hier.

We vinden het belangrijk dat buren elkaar zo af en toe 
eens zien. En we vinden het leuk om dit te organise-
ren. Maar het is wel allemaal vrijblijvend, we hebben 
bewust geen officiële bewonerscommissie. Wel krijgen 
we een tegemoetkoming van Leystromen. We kijken 
gewoon waar er behoefte aan is en dan organiseren we 
iets. En dat wordt erg gewaardeerd!’

Vanuit sociaal beheer ...
... deden wij jarenlang de ondersteuning van bewonerscommissies ‘erbij’. We konden de  
bewonersgroepen niet altijd voldoende aandacht geven. Sinds 2018 heeft Leystromen 

 participatieconsulenten in dienst. Zij hebben de ondersteuning van actieve bewonersgroepen van 
ons overgenomen. De ondersteuning heeft nu veel meer inhoud gekregen. Dat komt de leefbaarheid 

van buurten en wijken zeker ten goede. ‘

14
Eefje van Diessen -consulent sociaal beheer en 15 jaar werkzaam

‘ ‘ 

De Eenhoorn 
in Diessen

In het bestaande dienstencentrum en ontmoetings-
plek De Eenhoorn bouwden we -samen met ouder-
initiatief Benjamin en dorpscoöperatie Wij-wel-  
11 zorgappartementen voor jongeren met een  
(meervoudige) beperking. De Eenhoorn is een warm 
hart voor de kleine kern Diessen waar jong en oud  
elkaar ontmoet en ondersteunt.

Hilvarenbeek
Kern

OPGELEVERD IN 2020
11 (ZORG)APPARTEMENTEN  
SOCIALE HUUR

12,5 JAAR BOUWEN:

ACTIEVE BEWONERS GILZE EN RIJEN



“Wat hebben we 
veel voor  

elkaar gekregen 
zeg, daar zijn we 
enorm trots op’.

Sinds 
2015 ...

kent Nederland een nieuwe Woningwet. 
Sindsdien maken we prestatieafspraken 
met de gemeenten en met de huurdersver-
tegenwoordiging. In die afspraken leggen 
we samen vast wat er in dat jaar gebeurt 
aan sociale woningbouw in de gemeente. 
De afspraken zijn openbaar. Iedereen kan 
ze inzien.

Mustapha El Kouazi, gebiedsregisseur en 23 jaar werkzaam

‘

‘
Al 47 jaar wonen mijn man en ik met veel plezier aan de Schuts-
boom in Hilvarenbeek,’ zegt Martha Netten. ‘Ik ben erg actief in 
ons dorp en zit met 4 andere buren in de bewonerscommissie. 
Het gaat ons aan het hart als mensen zich eenzaam voelen en 
graag wat meer willen ondernemen, maar dat niet goed zelf 
kunnen. Dat komt hier in onze buurt best veel voor. Daar wilden 
we iets aan doen.

Samen met Leystromen en de gemeente hebben we daarom 
De Schutterij opgericht in het oude politiebureau aan de Schut-
tersweg. We hebben veel zelf gedaan om het op te knappen: 
schilderen, gordijnen maken, meubels regelen. Wát een hulp 
hebben we gekregen van vrijwilligers. En nu nog steeds, zo’n 16 
ongeveer. We zijn echt rijk met al die mensen om ons heen die 
bijspringen als dat nodig is. Dat is echt wel kenmerkend voor 
Hilvarenbeek.

De Schutterij is 5 dagen per week een dagdeel open. We orga-
niseren daar echt van alles. Samen een kop koffie drinken of een 
leuk spel spelen is erg waardevol voor mensen die veel alleen 
zijn of die niet mobiel zijn vanwege een beperking en daardoor 
niet vaak weg kunnen. We hebben zelfs een chauffeur die be-
zoekers ophaalt en thuisbrengt. 

We maken ook uitstapjes. Vorig jaar zijn we naar de Beekse 
Bergen geweest. We hebben allemaal zo’n plezier gehad en 
het was ook nog eens heerlijk weer. Binnenkort gaan we naar 
de molen en ook bezoeken we jaarlijks de kermis. Een van de 
leukste dingen is wel het kerstdiner in De Schutterij, dat is echt 
genieten.  

Eerst was De Schutterij bedoeld voor mensen uit de buurt, maar 
we zijn er inmiddels voor heel Hilvarenbeek. Per week komen er 
zo’n 50 bezoekers. En als een trouwe bezoeker ineens niet komt, 
dan gaan we even langs. Zo houden we elkaar een beetje in de 
gaten. 

Wat hebben we samen veel voor elkaar gekregen zeg! Natuurlijk 
heeft het veel voorbereiding en werk gekost, maar dat alles zo 
goed gelukt is én dat mensen zo dankbaar zijn, ja, daar zijn we 
enorm trots op’.   

Martha Netten

‘We zijn rijk met al die mensen 
die willen bijspringen’
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Heerlijke woning 
Mark en Huub wonen in wat officieel een meer-gene-
ratie-woning heet. Beneden is er de mogelijkheid voor 
een bad- en/of slaapkamer. ‘Wij gebruiken deze ruimte 
nu anders’, zegt Mark, ‘maar wie weet, verandert dat in 
de toekomst. We hebben een heerlijke woning en er zijn 
goede contacten met andere bewoners. Daarover gespro-
ken, toen we hier kwamen wonen, kozen we bewust voor 
dit seniorenbuurtje. Nu wijzelf en ook onze buurtgenoten 
ouder worden, denken we, soms tot onze eigen verbazing: 
zou een mix van leeftijden ook passen in deze straat? Zodat 
jongere en oudere bewoners iets voor elkaar kunnen bete-
kenen? Dat zou voor ons best het proberen waard zijn. We 
houden van ontmoeting in de buurt en een beetje voor el-
kaar zorgen; niet ingewikkeld of bemoeierig, maar gewoon 
gezellig. Die verbindingen in de buurt organiseren, wordt 
soms lastiger op je oudere dag.’

Venster op de wereld
Het stel heeft een hoekwoning met een markant door-
lopend hoekraam. ‘Dat is een beetje ons venster op de 
wereld’, zegt Huub, ‘mensen zien ons en wij zien hen. Dat 
vinden we heel fijn en we zwaaien regelmatig naar buurt-

genoten. Dat kan ook met zo’n raam aan de voorkant. 
De andere huizen hebben een andere plattegrond, 
met het woongedeelte aan de achterkant. Vanaf de 
straat zie je niet of mensen überhaupt thuis zijn. Wat 
ons betreft een tip aan huizen bouwend Nederland: 
ontwerp seniorenwoningen in ieder geval gedeeltelijk 
‘open’ aan de straatkant. Je ziet elkaar. En dat bete-
kent gemakkelijker de mogelijkheid voor contact, ook 
voor ouderen die niet meer zo mobiel zijn.’

Bloemetjes buiten
Gelukkig komen het voorjaar en de zomer eraan. De 
bloembakken voor het huis van Huub en Mark kunnen 
weer gevuld met plantjes en ook het buitenbankje kan 
weer van stal. ‘Groen doen, brengt ook buurtgenoten 
op een idee’, zegt Mark. ‘Meer groei en bloei maken 
het straatje gezellig. En het mag duidelijk zijn, we zijn 
fan van af en toe een wijntje samen met buurtge-
noten op het speelveldje hier vlakbij. Daar gaan we 
lekker mee door. Het hoort voor ons bij goed samen 
leven in je eigen buurtje!’ 

Mark Wemay en Huub Bazelmans  
Hilvarenbeek

Hoe is het nu met?

ACTIEVE BEWONERS HILVARENBEEK

Mark en Huub zijn blij met hun huis in het straatje Jachtlust. Het stel woont hier sinds de  
zomer van 2016 en het huis past hen als een warme jas. ‘We denken nooit aan verhuizen’,  
aldus Huub. ‘Onze woning kan zo nodig met ons mee veranderen. We tekenen graag nog  
voor 20 jaar bij!’



Nieuwe meubels 
Sinds enkele jaren zijn Willem en Brigitte helemaal schuldenvrij. 
‘Voor het eerst sinds lange tijd kochten we dit jaar wat nieuwe 
meubels’, vertelt Brigitte. Toen eenmaal de schuldenlast weg 
was, hebben we nog best lang nodig gehad om financieel weer 
enigszins in balans te komen. Maar dat is gelukt. We zijn blij met 
onze zelf gekozen en zelf aangeschafte tafel en stoelen. Dat lijkt 
zo gewoon. Maar dat is het dus niet voor iedereen.’
Labrador Teddy komt even ‘inchecken’ bij Willem. ‘Mijn beste 
vriend’, lacht Willem, ‘hij houdt een beetje in de gaten hoe het 
met me gaat.’ Willem kampt al jaren met een zeldzame erfelijke 

ziekte die heeft gemaakt dat hij inmiddels blind is aan 1 
oog. ‘De ziekte bepaalt ons leefritme’, zegt Brigitte. ‘Veel 
dingen kunnen niet meer. Maar toch proberen we het 
leven te vieren. Want aan zielig en zwaarmoedig heb je 
niet veel.’ 

Blijmakers
Muziek is 1 van de ‘blijmakers’ in huize Jordens. ‘We gaan 
regelmatig naar optredens van Mel en Den, ‘zegt Willem. 
‘Even Google-en als je ze niet kent. Ze zingen liedjes met 
veel humor, maar ook met een boodschap. Steeds hoor 
je terug ‘oordeel niet mensen’ en ‘respecteer elkaar’. Dat 
raakt ons. Toen we in de schulden zaten, verloren we 
vrienden; mensen wisten plotseling niet wat ze met ons 
moesten. Ook als je chronisch ziek bent en niet kunt wer-
ken, ben je soms een buitenbeentje. Ongevraagd krijg je 
commentaar of een oordeel. Bij de shows van Mel en Den 
is een sfeer van ‘geef elkaar een kans en sluit mensen niet 
buiten.’ Daar trekken we ons aan op. Het geeft ons weer 
goede moed. 

Hoi zeggen
Brigitte en Willem zijn nog steeds blij met hun huis. ‘We 
leven ons leven. Af en toe gaan we koffiedrinken bij Effe 
Buurten Alphen’, zegt Willem. ‘We zijn blij met de jaarlijk-
se mantelzorg- verwendag in het dorp en we zijn vanaf 
het begin veel geholpen door Stichting Samen Delen hier 
in Alphen. ‘En En verder zeggen we iedereen op straat 
vriendelijk gedag’, lacht Brigitte. ‘Grappige anekdote: een 
buurtgenoot die ik groette zei steeds maar niks terug. 
Op een bepaalde dag sprak ik hem aan: is er een reden 
waarom je nooit ‘hoi’ zegt? Oh, hij had dat totaal niet in 
de gaten. Sinds ik hem attent heb gemaakt, zegt hij altijd 
gedag op straat. Leuk. We moeten het toch samen doen 
in het leven.’ 

In 2017 woonden Willem en Brigitte Jordens net in een woning in Alphen. Het huis was ingericht 
met gekregen meubels en spullen van overal en nergens. Het echtpaar krabbelde op na een  
lange periode van ernstige gezondheidsproblemen, verlies van woning en werk en groeiende 
schuldenproblematiek. De woning in Alphen was een hernieuwde start. ‘Inmiddels wonen we  
hier 8 jaar’, zegt Willem, ‘en elke dag opnieuw maken we er iets van!’

Hoe is het nu met? 

Willem en Brigitte Jordens in Alphen
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Centrumplan 
Willibrordplein

In Alphen hebben we samen met de gemeente en 
commerciële partners een nieuw centrum gebouwd, 
met ruimte voor 1 supermarkt, 4 commerciële ruimtes 
en 12 huurappartementen. Zo blijven voorzieningen 
behouden voor deze kleine levendige kern. 

Alphen-Chaam
Kern

OPGELEVERD IN 2014 
12 APPARTEMENTEN  
SOCIALE HUUR

12,5 JAAR BOUWEN:

18
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‘We hebben geen bewonerscommissie in de Balijehof in Alphen, 
maar mijn man en ik zijn samen wel actief voor ons hofje,’ aldus 
Marianne Staps. ‘Zo’n jaar of 4 nu, maar we zijn altijd al wel een 
aanspreekpunt voor onze buren geweest. We weten zelf hoe be-
langrijk het is om soms dat extra steuntje in de rug te krijgen en 
even wat meer aandacht voor elkaar te hebben. 

Mijn man houdt de tuinen van de benedenwoningen bij en ik 
organiseer eens per jaar een activiteit. Ook helpen we mensen als 
ze met vragen bij ons langs komen. Dan proberen we ze door te 
verwijzen naar de juiste instantie.

Ik vind het belangrijk om mensen bij elkaar te brengen. Ook de 
bewoners van Hof ter Brake aan de overkant betrek ik bij onze 
activiteiten. Zij horen er ook bij, vind ik. Het is mooi om te zien dat 
mensen niet wisten dat ze bij elkaar in de buurt wonen en hier-
door wat meer contact krijgen. 

Vorig jaar was er een barbecue. Dit jaar wilde ik iets voor Valen-
tijnsdag doen, maar toen waren er veel mensen ziek en ging het 
helaas niet door. Dus we hebben nog iets te goed! Misschien 
regel ik een paasbrunch met soep, wat te drinken en allerlei 
lekker belegde broodjes. We hebben een grasveld in het midden 
van ons hofje, meestal houden we onze activiteiten daar. Dus het 
is ook afhankelijk van het weer of iets door kan gaan of niet. De 
paasbrunch 2 jaar geleden was trouwens erg leuk. Toen kwamen 
er ook medewerkers van Leystromen en de gemeente langs.  

‘We zijn hier 
altijd al een aanspreek-
punt geweest’

Marianne StapsAlphen-Chaam
‘We hebben 

meegedaan aan 
het project 

kinderkamers, 
dat was 

geweldig!’

Samen met mijn man 
heb ik ook meegedaan 
met het project kinder-
kamers van Leystromen. 
Bij een alleenstaande moeder 
met 2 kinderen hebben we, samen met 
Leystromen, een kinderkamer gemaakt op zolder. 
Laminaat leggen, schilderen… Dat was geweldig om te 
doen. Collega’s van Leystromen doneerden spullen, 
zoals een bed en een kast.  

We springen graag in als mensen bij ons aankloppen. 
En zo lang we dat in goede gezondheid kunnen doen, 
gaan we daarmee door’.  

Onze nadruk ligt  ...
... tegenwoordig veel meer op duurzaam bouwen en bedenken van energiezuinige oplossingen. 

Denk aan experimenten met biobased bouwen en circulair bouwen. We nemen deze ontwikkelingen mee 
in ons hoofddoel: kwalitatief goede en betaalbare woningen bouwen. En daarin snelheid maken. 

Daar doen we ons best voor. 

Pascal Bonet, projectontwikkelaar en 26 jaar werkzaam

‘ ‘ 
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Catharinen-
berg

Het klooster Catharinenberg kent een lange geschie-
denis. Sinds 1414 woonden hier de zusters Francisca-
nessen, verzorgden zij zieken, gingen meisjes naar 
het pensionaat en later kinderen naar school. We 
bouwden 86 huurappartementen op het voormalige 
kloosterterrein, op de hoek van de Poirtersstraat en 
Moergestelseweg. Alle appartementen zijn geschikt 
voor wonen met zorg. 

Oisterwijk
Kern

OPGELEVERD IN 2012
86 APPARTEMENTEN  
SOCIALE HUUR

12,5 JAAR BOUWEN:

ACTIEVE BEWONERS ALPHEN-CHAAM



ACTIEVE BEWONERS OISTERWIJK

Ik werk 
aan 

vastgoedsturing. Dat wil zeggen dat ik de 
woningvoorraad van de 6 gemeenten in 
ons werkgebied in kaart breng. Op basis 
daarvan maak ik onderbouwde voorspel-
lingen voor de toekomst: wat is er nodig 
aan woningen en wat betekent dat voor 
Leystromen? Ik maak die ‘voorspellingen’ 
op basis van landelijke cijfers en beleid, 
aangevuld met input van gemeenten en 
collega’s. Ik heb geen dagelijks contact met 
huurders. Toch werk ik in het ‘hart’ van de 
organisatie. 

Ellen aan het Rot, medewerker vastgoedsturing en 21 jaar werkzaam

‘

‘
‘Catharinenberg is een mooi wooncomplex van Leystromen 
bij zorginstelling Amaliazorg in Oisterwijk. Samen met mijn 
vrouw woon ik hier erg graag, ‘ vertelt Jack Verhulst. ‘Onze 
bewonerscommissie telt, met mij erbij, 4 leden. We komen 
4 keer per jaar bij elkaar en krijgen budget van Leystromen. 
Daar organiseren we van alles van, we zijn nogal actief!

Sowieso houden we elk jaar een nieuwjaarsbijeenkomst in de 
kapel van Amaliazorg. Bijna iedereen komt langs. Soms is er 
wat schroom onder nieuwe bewoners, maar als ze eenmaal 
zijn geweest, zijn ze enthousiast. Het is een laagdrempelige 
manier om kennis te maken, want mensen bellen niet zomaar 
bij elkaar aan. Ook met Burendag en NLdoet komen we sa-
men om iets leuks te doen en wat werk te verrichten voor de 
buurt. Soms regelen we een presentje voor iedereen, zoals 
een plantje of bonbons.  

Op dinsdagmorgen drinken we samen koffie met een vaste 
groep. Dat kost maar een euro. Die euro doen we in een potje 
en van wat daarvan overblijft, gaan we lunchen met mensen 
die minstens 10 keer zijn geweest. De vorige keer gingen we 
naar Schuttershof in Esbeek. We zoeken elke keer weer een 
bijzondere, maar ook betaalbare locatie.

We brengen ook ideeën in bij Leystromen, zoals kastjes met 
boeken en tijdschriften om te ruilen. We regelen dat zelf, 
maar Leystromen helpt met materialen en een vergoeding. 
Zo hebben we ook een hogedrukreiniger om de tegels bij de 
benedenwoningen schoon te maken als deze groen uitslaan 
en glad worden. Ik ben daar graag mee in de weer.  

Met de bewoners van Amaliazorg hebben we veel contact. 
Een groep vrijwilligers van ons complex helpt daar regel-
matig met klusjes of spelbegeleiding. Als dank mogen we 
voor activiteiten de kapel gebruiken. Voor de nieuwjaarsbij-
eenkomst dus, maar ook spelen we er koersbal.  

Onze commissie krijgt vaak vragen van buren wanneer we 
weer iets leuks gaan doen en wat dan precies. Mensen vin-
den het leuk. En als zij genieten, dan zijn wij tevreden’.

‘Als onze buren genieten, 
dan zijn wij tevreden’
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Hoe is 
het nu met?

Dorpsgevoel
‘We piekeren er niet over om te verhuizen’, zegt Stefan. 
Samen hebben we het hele huis en de tuin naar onze zin 
gemaakt. Als je dat wilt, is er veel sociale controle hier 
in de buurt. Ik vind dat fijn. Na een hersenbloeding jaren 
geleden, krijg ik met enige regelmaat een epileptische 
aanval. Dan is het fijn dat enkele buren hiervan weten. 
Mocht het nodig zijn, dan zijn ze zo hier. Dat geeft mij 
veel rust. Ook bewaren we voor elkaar de huissleutel en 
verzorgen we de plantjes bij afwezigheid. Nog het ouder-
wetse dorpse karakter en dat past bij ons.’

Beetje bijdragen 
Rian: ‘Net als overal zie je ook hier in de wijk dingen ver-
anderen. Niet iedereen wil dat dorpsgevoel en sommige 
mensen blijven erg op zichzelf. Is ook helemaal prima. 
Maar soms zijn er situaties van overlast. Bijvoorbeeld als 
mensen ’s nachts leven in plaats van overdag. Als je daar 
geen afspraken over maakt met je buren, kan dat gedoe 
geven. Ik hoop dat Leystromen bij woningtoewijzing ook 
kijkt of mensen een beetje willen bijdragen aan de wijk. 
Dat hoeft niks groots te zijn. Gewoon wat rekening hou-
den met elkaar.’ 

Bij elkaar aankloppen
9 jaar geleden werkte Rian als zelfstandig budgetcoach 
in haar eigen wijk. ‘Die carrière heb ik stopgezet’, zegt zij. 
‘Het is nog steeds mooi werk, maar ik kon er geen boter-
ham in verdienen. Dus ik ben geswitcht. Maar de buurt 
is niet vergeten dat je bij ons altijd kunt aankloppen met 

vragen. Zojuist nog stond er een buurtgenoot aan de deur die 
kennelijk net een kleine aanrijding had gehad in de straat. Of wij 
een Europees schadeformulier hadden liggen. Nou, dat hadden 
we. We proberen mensen zo te helpen dat ze ook zelfredzaam 
worden. Soms is daarvoor een klein duwtje in de goede richting 
nodig.’ 

Zuinig op deze woning
Rian en Stefan zoeken contact met Leystromen als het nodig is 
voor hen. Ze zijn geen fan van informatieavonden. ‘Dat werkt niet 
zo voor ons’, zegt Stefan. ‘Bij specifieke vragen maken we een 
persoonlijke afspraak. Of we pluizen de website na.’
Rian: ‘Liefst krijgen wij een persoonlijke log-in naar een webpagi-
na over onze woning. We zouden daar dan graag alle informatie 
vinden over aanstaand onderhoud of andere dingen die gepland 
staan voor ons huis. Aansluitend kunnen we keuzes op maat ma-
ken, samen met Leystromen. Dat is belangrijk voor ons. We vin-
den het nu eenmaal fijn om heel goed op deze woning te passen!’

‘Welkom in het fijnste huis van de wijk Water-
hoef!’, zeiden Stefan en Rian 9 jaar geleden  
in ons bewonersblad. Hun woning aan de  
Jan Peijnenborchstraat is ruim, inclusief een 
royale tuin met een garage. Stefan is geboren 
en getogen in Waterhoef en samen heeft het 
stel veel sociale contacten in de buurt. Ook 
het dorp Oisterwijk met alle voorzieningen is 
vlakbij. 

Stefan en Rian Kouwenhoven 
in Oisterwijk

‘Wat hebben we 
veel voor  

elkaar gekregen 
zeg, daar zijn we 
enorm trots op.’

Corry Paijmans, Nina Wegman, Jack Verhulst en Ben Beerens
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Samen is de sleutel
Lianne Quax is lid van Dutch Future Society (DFS). Als ma-
nager circulariteit en duurzaamheid in de bouwsector is zij 
dagelijks bezig met de toekomst van wonen. Haar dubbele 
studieachtergrond (bouwkunde én sociale wetenschappen) 
komt hierbij goed van pas. 
De bouwsector verandert van traditionele stenenstapelaar 
naar vormgever van wonen, ook buiten de gemetselde 
muren. ‘Steeds vaker wordt het bekende huis met puntdak 
of rechthoekig appartement onderdeel van een wijkplan 
waar bewoners een ontmoetingsruimte, tuin of klusschuur 
samen delen’, zegt Lianne. ‘We benutten beperkte ruimte 
zo goed mogelijk en vergroten het welzijn van bewoners. 
Ook maken we plaats voor groen dichtbij huis, onder meer 

Wonen in
2050 
samen 
duurzaam 

voor verkoeling, opvang van water en ontspanning. Met 
de natuur dichtbij zijn we meer weerbaar en voelen we 
ons gezond.’ 

Anders plannen
Traditioneel werken professionals in de bouw na en naast 
elkaar: de architect, de aannemer en de gemeente die 
het groen en het straatwerk aanlegt. Maar een wijkplan 
waar bewoners samenwerken en samen ruimte delen, 
vraagt om een andere aanpak. Lianne: ‘Wil je wonen en 
zorg in 1, gedeeld groen en/of gezamenlijke klimaat-
maatregelen, dan moet je vroeg met elkaar in gesprek: 
de woningcorporatie, gemeente, architect, aannemer, 
stedenbouwkundige én (toekomstige) bewoners of 
omwonenden. Samen kun je keuzes maken die passend 
zijn voor meerdere doelen. Ook knelpunten kun je samen 
tijdig oppakken. Dat scheelt tijd en geld.’ 

Community building 
Echt menselijk contact in de nieuwe straat of wijk zal 
belangrijker worden. Lianne gelooft niet in een volledig 
gerobotiseerde toekomst en wijst op het kleinschalige 

Bestaande bouw verbeteren
Verandering begint in de praktijk. ‘Met ons zelfbewuste 
huis gaan we naar mensen toe’, zegt Michiel, ‘in bestaan-
de woonwijken. We brengen kennis over verbouwen en 
verduurzamen met andere grondstoffen/materialen en 
technologie. We nodigen bewoners uit tot samenwerking 
en zoeken samen naar toekomstbestendige en gezon-
de oplossingen.’ Corporaties zoals Leystromen kunnen 
aansluiten bij deze ontwikkeling, vindt Michiel. ‘Ga expe-
rimenteren met biobased materialen en zoek daarin de 
samenwerking met bewoners. Bestaande bouw verbete-
ren, is belangrijk! Veel milieuvriendelijker dan helemaal 
opnieuw beginnen; er zitten immers al zoveel grondstof-
fen en energie in. Biobased woningen, zelfvoorzienend in 
de energie en in wisselwerking met de natuur, dat is mijn 
wens voor de toekomst’.

Oplossingen 
 Als we enkel gaan voor ‘alles elektrisch’ kan dat niet  
efficient uitpakken. Voor aanleg van elektra zijn veel 
grondstoffen nodig en batterijen voor opslag van energie 
zijn niet per se milieuvriendelijk gemaakt. Sowieso kunnen 
we beter inzetten op gezamenlijke energieopwekking en 
-opslag. Maar in samenwerking met de natuur zijn waar-
schijnlijk nog vele nieuwe oplossingen mogelijk. Waard 
om te onderzoeken!

Woningbouw is in de afgelopen 12,5 jaar 
flink veranderd. Hoe zien onze woningen 
er uit in 2030 of misschien wel 2050? Er 
zijn veel uitdagingen: een warmer klimaat, 
droogte of juist te veel water, meer mensen 
die het misschien moeten doen met minder 
woningen en een bouwsector die vast kan 
lopen omdat grondstoffen schaars worden. 
Michiel Smits en Lianne Quax zijn experts op 
het gebied van duurzaam bouwen en nieuwe 
woonvormen. Zij nemen ons mee in hun toe-
komstvisie. Welke keuzes gaan we maken?  

Lianne Quax  

zoals we dat kennen van vroeger. ‘In de nieuwe ontwerpen 
zie je een hang naar boerenerven, gezamenlijk klusjes doen 
en moestuinen delen. Hoe dit precies vorm zal krijgen, is 
nog niet duidelijk. Waarschijnlijk hybride: een mengvorm 
van online voorbereiden en offline doen. Ik heb ook erva-
ring met ‘community builders’; dit zijn professionals die 
bewoners (in nieuwbouwprojecten) vanaf het begin met 
elkaar in contact brengen. Op zoek naar ‘samen sterk’ bij 
groenonderhoud, activiteiten in het wijkhuis enzovoort. Die 
verbindingen worden nu al gewaardeerd en zullen in 2050 
normaler zijn dan nu.’ 

Woningen delen
We hebben tekorten: ruimte, materialen, water en ener-
gie. Dat maakt creatief. Nieuwe woningen worden straks 
gebouwd met andere materialen. Bestaande woningen 
worden slimmer ingedeeld, zodat meer huishoudens sa-
men woonruimte benutten. Wetgeving maakt dit nu nog 
moeilijk, want hoe doe je dit bijvoorbeeld met meterkasten, 
verwarmingssystemen, huisnummerbesluiten en belastin-
gaangiftes? Uitdagingen genoeg!

Bouwen met andere materialen
Als practor van practoraat klimaatpositief gebouwde om-
geving bij mbo-opleider Curio is Michiel Smits aanjager van 
duurzame bouwexperimenten. Op het terrein van Curio in 
Breda staat een klein proefgebouw: het zelfbewuste huis. 
‘Dat is gebouwd met natuurlijke grondstoffen’, zegt Mi-
chiel. ‘Studenten doen hiermee ervaring op. Zo zetten we 
een verandering in gang; onze vakmensen van de toekomst 
zullen veel scherper kijken naar gezond wonen, op basis 
van biomaterialen.’ 

Biobased huis
Voor Michiel is het huis van de toekomst gemaakt van 
oneindig hernieuwbare oftewel biobased materialen. Dus 
zo veel mogelijk gebouwd en geïsoleerd met natuurlijke en 
lokale grondstoffen zoals schelpen, kalk, houtvezel, wol, 
hennep, kurk of vlas. En met slim hergebruik van bestaande 
materialen. De ramen in het huis zijn maximaal afgestemd 
op binnenlaten van zonnewarmte (op de juiste momenten 
in het jaar), waardoor (bijna) geen extra verwarming nodig 
is. Bij hitte in de zomer zorgen planten en bomen rondom 
het huis voor schaduw en afkoeling. ‘Eigenlijk combineren 
we de oplossingen van vroeger met nieuwe technolo-
gie. Denk aan sensoren in huis die de luchtkwaliteit/CO2 
meten. Bij slechte waarden gaat er automatisch een klein 
raam open. Totdat de luchtkwaliteit weer in orde is. Zo 
‘ademt’ het huis. Ik noem deze aanpak klimaatpositief. Op 
weg naar woningen die gezond zijn voor de bewoners én 
voor het milieu!’ 

Michiel Smits 
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Mevrouw Van de Sande
Hilvarenbeek

Familie Smolders-Kuppens
Rijen

Familie IJpelaar
Galder

Familie SchellekensMoergestel

Familie Reijns
Riel

Familie Schelleke
ns

Moergestel

WOO
RD

ZOE
KER

 BORRELNOOTJES

 DANSEN

 DIPSAUSJES

 FEESTAVOND

 FEESTDINER

 FEESTGANGER

 FEESTMAAL

 GAST

 GLAZEN

 KOUD BUFFET

 KRUIDENBOTER

 LACHEN

 NOOTJES

 OPDOFFEN

 SFEER

 STOKBROOD

 UITNODIGEN

 VERTIER

 VRIENDEN

 ZELF BAKKEN

De overgebleven letters vormen de oplossing

R F  S  N  E  K  K  A  B  F  L  E  Z

E  E  E  E  E  S  T  W  O  R  S  O  A

T  E  J  E  J  H  F  A  R  E  T  P  F

O  S  S  N  S  T  C  E  R  I  O  D  E

B  T  U  E  E  T  O  A  E  T  K  O  E

N  M  A  D  D  G  A  O  L  R  B  F  S

E  A  S  N  A  L  I  V  N E  R  F  T

D  A  P  E  N  A  G  D  O  V  O  E  D

I  L  I  I  S  Z  A  L  O  N  O  N  I

U  F  D  R  E  E  S  E  T  N  D  N  N

R  E  E  V  N  N  T  N  J  H  T  A  E

Mevrouw De Kock - Van HamondGoirle

Marlon Loozen
Goirle

Familie De Bakker
Oisterwijk

Oplossing vorige nummer:
Sneeuwlandschap

Winnaars:
 Meneer Blous, Alphen
  Mevrouw Snoeren-Dikmans, 
 Hilvarenbeek
 Mevrouw Graumans, Ulicoten

Ruud VerhoevenHilvarenbeek

Meneer Van Bergen
Gilze

Mevrouw De RegtBaarle-Nassau

12,5
JAAR

@denksport puzzelbladen

Zoek bovenstaande woorden. Ze 
kunnen zowel van links naar rechts 
als van rechts naar links geschre-
ven zijn en horizontaal, verticaal 
en diagonaal. Als alle woorden zijn 
weggestreept, vormen de overge-
bleven letters een nieuw woord, dat 
de oplossing van de puzzel vormt.

Stuur uw oplossing vóór 1 augustus 
naar puzzel@leystromen.nl of naar 
Postbus 70, 5120 AB Rijen, onder 
vermelding van: oplossing puzzel. 
Vergeet niet uw naam en adres toe 
te voegen. Onder de juiste inzen-
dingen verloten we 3 cadeaukaarten 
van een doe-het-zelf zaak.
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En 
de taart
    gaat 
naar ...

MEVROUW EN MENEER 
STEHOUWER 
huren al 12,5 jaar een 
woning van Leystromen.

Voor deze jubileumuitgave 
verlootten we 12,5 taarten 
onder bewoners die 12,5 jaar 
aaneen gesloten bij ons huren. 
Op pagina 27 maakt u kennis 
met de andere taartwinnaars!


